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Vytvoření Centra společných služeb byl 

krok dobrým směrem 

Projekt „Posilování administrativní kapacity obcí na bázi 
meziobecní spolupráce“ s vytvořením Centra společných služeb 
(dále jen CSS), který po celé republice realizují dobrovolné svazky 
obcí, je zhruba v polovině svého trvání. Vzhledem k tomu, že mé 
předsednictví ve Sdružení obcí Jablunkovska se chýlí ke konci, 
dovolím si ho lehce zhodnotit. 
Starostové Sdružení obcí Jablunkovska (dále jen SOJ) přijali 
v červnu 2016 důležité rozhodnutí, jež velmi ovlivnilo budoucí 
směřování dobrovolného svazku obcí našeho regionu, který měl 
zájem se tzv. profesionalizovat. Dá se říct, že toto rozhodnutí bylo 
nezbytné pro úspěšné zvládnutí většího počtu projektů, které chtěli 
starostové realizovat. 
V rámci projektu byl vytvořen dvoučlenný tým, který se své role 
zhostil velmi dobře. Ze začátku začal fungovat jako kancelář 
provádějící běžnou administrativu sdružení. Organizoval přednášky 
a vzdělávání pro obce. Záhy pomáhal obcím při vyřizování žádostí o 
dotace, a to velmi efektivně. V současnosti již administruje řadu 
společných projektů, které jsou spolufinancovány z externích 
zdrojů. Obě pracovnice rovněž zajišťují pro obce a jejich 
příspěvkové organizace funkci tzv. pověřence pro ochranu 
osobních údajů dle Nařízení GDPR. V rámci sdružení mají 
dohromady na starosti celkem 45 subjektů. Manažerka CSS 
aktuálně vykonává rovněž funkci tajemnice sdružení. 
Do konce udržitelnosti projektu je relativně daleko. Pak budou 
nově zvolení starostové stát před otázkou, zda a v jakém rozsahu 
pokračovat v započaté cestě profesionalizace SOJ. Budou hodnotit 
výsledky několikaleté činnosti CSS. Co se týče obce Hrádek: 
pracovnice Centra společných služeb již dnes celkem samozřejmě 
využíváme při administraci svých projektů. Přál bych si, aby i další 
obce postupně zvyšovaly intenzitu využívání služeb CSS. Aby - až se 
bude v SOJ o dalším působení CSS rozhodovat - nebylo o 
opodstatněnosti profesionálního týmu našeho dobrovolného 
svazku obcí pochyb. 
 

    Robert Borski, předseda SOJ 
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CO SE NÁM PODAŘILO 

 
Dotace na místní komunikace 

   

 

 
 

 
V Bukovci se připravují na zimní sezónu 

  

 

 

  

Od letošní zimy se 
budou nově v okolí areálu 
Kempaland v Bukovci 
upravovat běžecké tratě za 
pomoci nově zakoupeného 
sněžného skútru a stopaře. 
Na jeho pořízení přispěl 50 % 
ze svého rozpočtu 
Moravskoslezský kraj.  
 
Pomocí skútru se budou 
tvořit a pravidelně udržovat 
běžkařské tratě různých 
délek a náročností. Návrhy 
těchto tras můžete vidět na 
obrázcích.  
 
Součástí projektu je také 
zakoupení sání, pomocí 
kterých bude zajištěna první 
pomoc zraněných běžkařů či 
lyžařů a jejich svoz k místu 
dojezdu záchranné služby.  

 

 
Zdroj: Obec Bukovec 

Letní měsíce bývají obdobím rozkopaných komunikací. Nejinak 
tomu je i v Bukovci a Milíkově, kterým jsme pomohli získat dotaci na 
opravu povrchu místních komunikací.  

V lednu 2018 jsme podali žádost o dotaci na opravu komunikací ve 
zmiňovaných obcích v rámci vyhlášeného dotačního titulu 
Moravskoslezského kraje „Podpora obnovy a rozvoje venkova 
Moravskoslezského kraje 2018“. S žádostmi jsme uspěli, a tak již brzo 
budete moci projíždět po opravených komunikacích bez výmolů. Po 
nových a opravených komunikacích budete moci jezdit v Milíkově 
místní části „Do Štefků“ a v Bukovci k RD čp. 175 

Díky dotacím ušetří obce finance ze svých rozpočtů. Moravskoslezský 
kraj přispěje každé obci částkou až 400 000 Kč. Tato dotace 
představuje zhruba jednu třetinu celkových nákladů, které bude 
potřeba na vybudování či opravu komunikací vynaložit. 

 

 

 

 
Ilustrativní fotografie 
Zdroj: internet 
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Návrhy tras pro běžkaře 

 

 

SOJ – Separace 
bioodpadu 
 

Sdružení obcí 
Jablunkovska podalo v únoru 
letošního roku žádost o 
dotaci na velkoobjemové 
kontejnery pro třídění 
biologicky rozložitelného 
odpadu.  
 
Žádost byla schválená, a tak 
budou po výběrovém řízení 
na dodavatele pořízeny 
kontejnery pro obce Hrádek, 
Návsí a Písek, které jsou do 
projektu zapojeny.  
 
Celkem bude v rámci 
projektu zakoupeno 6 ks 
kontejnerů: 3 ks o objemu 15 
m3 a 3 ks o objemu 30 m3. 
Každá ze zapojených obcí 
obdrží 2 ks kontejnerů, od 
každé velikosti jeden. 
 

 
 
Ilustrativní foto. 
Zdroj: internet 
 

Kontejnery budou 
přistavovány na vybraných 
lokalitách v pravidelných 
intervalech a budou sloužit 
pro odpad ze zahrad a dále 
pro odpad z údržby veřejné 
zeleně. 
 
Veškeré odděleně vytříděné 
složky budou následně ze 100 
% předávány k 
materiálovému využití. 
Biologicky rozložitelný odpad 
bude následně zpracováván 
na kompostárně. 
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Základní škola Stanislawa Wyspiańskiego v obci Koniaków se stala na osm dní domovem pro 45 dětí a 
7 vedoucích z Polska, Slovenska a České republiky. Bylo to krásných osm dní, kdy se děti vzájemně 
seznamovaly, poznávaly hostující zemi, její jazyk, zvyky a tradice.  
 
První den tábora se neobešel bez tradičního „křtu táborníka“ a seznamovacích her. Hodně krásných a 
zajímavých vzpomínek si děti odnesly i z navštívených míst, například Velké Čantoryje, města Bielsko-Biała, 
Western City Twinpigs ve městě Żory. S tradicemi regionu se seznámily na salaši při zpracovávání ovčí vlny, 
ale také v tradiční gorolské dřevěnce při výrobě másla či při nácviku lidového tance a písně z Koniakówa.  
Mezi top zážitky bezesporu patřila návštěva aquaparku a lanového centra.  Nechyběly večerní diskotéky, 
sportovní hry či nácviky programu na závěrečný galavečer pro pozvané hosty. Ten se konal v sobotu 7. 7. 
2018 za účasti představitelů měst a obcí všech tří států a ředitelů a zástupců základních škol. V úvodu 
programu zazněly hymny států v podání dětí. Následovaly verše, lidový a moderní tanec. Se vzácnými hosty 
jsme se jako vždy rozloučili táborovou hymnou.  
 
Pro všech 45 dětí to díky velmi bohatě připravenému programu a práci všech vedoucích byly příjemně 
strávené dny. Děkujeme obci Istebna a paní Joanně Kohut za skvělý XIV. ročník tábora, za dokonale 
připravený program a skvělé jídlo v podání cateringové služby.  
 
V příštím roce budeme organizovat tábor v regionu Jablunkovska. Věříme, že společnými silami a podporou 
Sdružení obcí Jablunkovska se nám podaří v roce 2019 zajistit tak vysokou a kvalitní úroveň celého tábora, 
jako tomu bylo v letošním roce v Polsku.  
 
Vedoucí tábora za ČR Andrea Franková a Dana Mruzková 
 

 

XIV. ročník Mezinárodního dětského tábora na Trojmezí: 

Koniaków - Istebna 
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Co se nám v Nýdku povedlo 

  
 Výstavba objektu „Zázemí pro sportovce v obci Nýdek“, objekt je využíván nejen registrovanými 

sportovci, ale i širokou veřejností, a to nejen za účelem sportu. 

        
 Stavební úpravy požární zbrojnice a s pomocí dotace zakoupení nového vozu „Mercedes“ 4x4 pro 

naše hasiče, starý vůz JUMPER nyní pro obec, školy a další organizace. 
 Rekonstrukce kanalizace (vložkování) v úseku cca 2,2 km z důvodů snížení vtoku balastních vod do 

kanalizace.  
 Rekonstrukce oplocení evangelického hřbitova a vybudování veřejného osvětlení na tomto 

hřbitově. 

 
 Výstavba chodníku před Obecním úřadem v Nýdku a parkovacích míst u ZŠ v Nýdku. 
 Výstavba dětského hřiště za budovou Obecního úřadu v Nýdku a výstavba „Workoutového“ hřiště 

před budovou ZŠ a MŠ Nýdek. 
 Zakoupení víceúčelového malotraktoru na provádění zimní údržby a dalších prací, ke kterým je 

určen. 
 Odkoupení pozemků (cca 1ha) kolem objektu „Požárník“ a pod ním, vypracování studie na výstavbu 

„Výletiště u Požárníka“ 
 Vypracování projektových dokumentací na výstavbu chodníků a repliky dřevěnky naproti 

Nýdečanky. 
 Koupě objektu bývalé lékárny v obci Nýdek a jeho pronájem za účelem otevření cukrárny. 
 Opravy místních komunikací a zástřik výtluků po celém území obce, i v odlehlých částech obce – 

Loučka, Pod Ostrým, Zakameň. 
 V rámci projektu “POŠTA PARTNER” zachování pošty v Nýdku a prodloužení otevírací doby o 10 

hodin. 
 
Co se nám nepovedlo: 
Nedá se říct, že se nám to nepovedlo vůbec, ale nepovedlo se realizovat ve funkčním období 2014–2018. 
Pro složitost zpracování projektové dokumentace a vyřízení stavebního povolení nedošlo k realizaci 
výstavby chodníku od „Nýdečanky“ na hranici se sousední obcí Bystřice, kde bude chodník navazovat na 
chodník v Bystřici, s jehož výstavbou Bystřice rovněž počítá. 
Rovněž rekonstrukce dřevěnky naproti „Nýdečanky“ nebyla uskutečněna, obec nezískala dotaci z programu 
INTERREG V-A Slovenská republika – Česká republika, pro havarijní stav objektu byla provedena jeho 
demolice. V současné době je již vydáno územní rozhodnutí na výstavbu repliky objektu a celé usedlosti. 
Tyto dva nejdůležitější projekty jsou prioritami pro následné volební období 2018-2022.  
 

Mgr. Jan Konečný, starosta obce Nýdek 
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Vesnice roku - soutěž, která nemá poražených 

  
V letošním roce se Hrádek a Bystřice zúčastnily soutěže Vesnice roku. Stalo se tak po velmi dlouhé době, 
kdy si některá z obcí našeho příhraničního regionu takto zasoutěžila. Od prvního ročníku (1995) je na 
seznamu účastníků celkem 99 obcí Moravskoslezského kraje. Jablunkovsko bylo víceméně stranou tohoto 
klání. Jedinými obcemi, které okusily atmosféru soutěže, byly Nýdek a Bystřice v roce 1995, Mosty u 
Jablunkova v roce 1997 a Dolní Lomná v roce 2009.  
Chtěl bych se proto podělit o pár zkušeností z letošního ročníku.  
Iniciátorem hrádecké účasti byla pracovnice volnočasového centra, která svůj nápad představila v krátké 
mailové zprávě. Má prvotní reakce na tuto výzvu byla celkem vlažná. „Nemáme kanalizaci, nemáme 
tělocvičnu, nemáme to či ono“, pomyslel jsem si. „Nejsem zvyklý vychvalovat úspěchy obce, správný 
goralský starosta by se měl pyšnit svou skromností. Kdoví jak tuto aktivitu přijme veřejnost“, obava střídala 
obavu. 
Na motivačním semináři, který pořádal Spolek pro obnovu venkova nás přesvědčila slova starosty obce, 
která se soutěže zúčastňuje pravidelně. Pan Řezníček nadšeně vyprávěl, jak pouhá účast ohromně působí 
na místní obyvatele. To rozhodlo. Přihlášku jsme odevzdali. 
Nyní, s odstupem dvou měsíců dávám starostovi Tučína zapravdu. Zastupitelstvo schválilo účast obce 
Hrádek v soutěži jednohlasně. Reakce našich obyvatel během přípravy i během návštěvy poroty byla velmi 
spontánní a vstřícná, pro mě osobně nesmírně dojímající. Hrádek tato nevšední událost neobyčejně 
stmelila. Vlna projevů lokálního patriotismu příznivě zapůsobila na kultivaci mezilidských vztahů „na 
dědině“. Soudržnost se projevila i v běžné komunikaci obec - občan. A to je hodnota, díky níž stojí za to 
vyzkoušet si Vesnici roku na vlastní kůži. Vřele doporučuji všem starostům našeho rázovitého Jablunkovska!  
 

Robert Borski, starosta obce Hrádek 
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CO PŘIPRAVUJEME 

Prodloužení cyklostezky z Dolní Lomné 
 

  
 

 
 
 
 

 
 

 

  

 
  

Sdružení obcí 
Jablunkovska – 
biologicky 
rozložitelný odpad 
IV. 
 
Sdružení obcí Jablunkovska 
navazuje na předchozí 
úspěšné projekty, díky 
kterým byly pořízeny domácí 
kompostéry, a podalo 
v pořadí již čtvrtou žádost o 
dotaci na kompostéry.  
 
S cílem pokrýt nedostatečnou 
kapacitu současných 
kompostérů v souvislosti 
s mírou produkce biologicky 
rozložitelného odpadu byla 
podána žádost o dotaci na 
dalších 1 085 kusů 
kompostérů.  
 
V případě úspěšného získání 
dotace budou pořízené 
kompostéry distribuovány 
mezi občany obcí zapojených 
do projektu, a to Bukovec, 
Bystřice, Hrádek, Hrčava, 
Jablunkov, Milíkov, Návsí, 
Nýdek, Písečná a Písek.  
 

 
Ilustrativní obrázek 
 

Vážení čtenáři, rádi bychom Vás informovali o projektovém 
záměru Sdružení obcí Jablunkovska s názvem „Prodloužení cyklostezky 
z Dolní Lomné“. Cílem tohoto projektu je zvýšit bezpečnost cyklistů 
v této oblasti. Trasa navržené stezky je na obou koncích napojena na 
stávající dopravní infrastrukturu. Na začátku úseku plynule navazuje na 
stávající I. etapu cyklostezky směrem do Dolní Lomné. Na konci úseku je 
napojena na stávající účelovou komunikaci v katastru obce Mosty u 
Jablunkova. Celá nová trasa je řešena jako bezbariérová. 

 

 
 

 
Současná situace 
 

Vybudování lávky navýší bezpečnost cyklistů projíždějících na trase Dolní 
Lomná – Jablunkov. Cyklostezka bude sloužit jak turistům, tak místním 
obyvatelům dojíždějícím za prací a službami.  
Na podzim 2018 bude podána žádost o dotaci do výzvy MAS 
Jablunkovsko. Budeme-li úspěšní, proběhne v příštím roce realizace.  
 

         
   

 
 



 

8 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

        
           Současná lávka přes řeku                                                  Ilustrativní obrázek plánované lávky 

 
Sdružení obcí Jablunkovska má ambice pokračovat v rozvoji a budování cyklistických stezek napříč celým 
mikroregionem a stávající doplňovat doprovodnou infrastrukturou, jako jsou stojany či boxy na kola, 
půjčovny kol, elektrokol, odpočívky apod.   
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RŮZNÉ 

 

Ochrana osobních údajů – GDPR, změny z pohledu občana 

S velkou pravděpodobností snad každý z nás v průběhu několika posledních měsíců něco alespoň 
zaslechl o změnách v ochraně osobních údajů, které začaly platit v závěru května tohoto roku. Pro 
poněkud dlouhý název „Nařízení Evropského Parlamentu a Rady (EU) 2016/679 ze dne 27. dubna 
2016 o ochraně fyzických osob v souvislosti se zpracováním osobních údajů a o volném pohybu 
těchto údajů“ a o zrušení směrnice 95/46/ES (obecné nařízení o ochraně osobních údajů) se u nás 
vžila více zkratka GDPR (z anglického General Data Protection Regulation).  
 
Nařízení GDPR vstoupilo v planost v pátek 25. května 2018 ve všech zemích EU. Došlo ke sjednocení 
názvosloví, stanovení dozorového orgánu a byla stanovena jasná pravidla pro práci s osobními údaji 
a především jasně vymezena práva osob, kterých se osobní údaje týkají (tzv. subjektů údajů). 
Prakticky lze říci, že GDPR přináší jen několik málo novinek v porovnání s doposud uplatňovaným 
zákonem 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů. 
 
Zpracováním osobních údajů je myšlena jakákoliv operace s osobními údaji např. ukládání, 
nahlédnutí, vyhledávání apod. Osobní údaj je takový, na základě kterého lze jedince (žijící fyzická 
osoba) přímo či nepřímo identifikovat - jméno a příjmení, věk a datum narození, e-mailová adresa, 
telefonní číslo, pohlaví, občanství, stav, adresa (bydliště i pracoviště), IP adresa, rodné číslo nebo jiný 
identifikátor vydaný státem, fotografie. Dále existují tzv. citlivé osobní údaje, které vyžadují zvláštní 
způsob ochrany při práci s nimi.  
 

Jaká máme práva při nakládání s osobními údaji? 
Každému z nás náleží jistá práva při nakládání s osobními údaji, ale také povinnosti. Správce (fyzická 
nebo právnická osoba, orgán veřejné moci či jiný subjekt) má povinnost zabezpečit je tak, aby 
nedošlo k jejich zcizení, změně či ztrátě a úplnému zničení, máme my povinnost uvádět údaje 
pravdivé a přesné. 
 

 
 
Fyzická osoba má právo: 

 na přístup ke svým osobním údajům. To znamená, že se mohu dotázat, jestli o mě daný 
správce shromažďuje nějaké osobní údaje a případně jaké. 

 na přenositelnost osobních údajů. Subjekt údajů má právo na to, aby osobní údaje byly 
předány přímo jedním správcem správci druhému, je-li to technicky proveditelné.  

 na opravu zjistíme-li, že údaje, které o nás jsou vedeny, jsou chybné 

 podat námitku proti zpracování osobních údajů máme-li podezření, že s našimi osobními 
údaji je nakládáno nesprávně či neoprávněně 
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 na omezení zpracování, pokud není možné provést výmaz. To znamená, že vaše osobní 
údaje budou např. archivovány, ale již nebudou dále používány. K jejich výmazu dojde po 
pominutí všech zákonných podmínek. 

 výmaz osobních údajů. Právo výmazu je možné uplatnit v případě, že osobní údaje již nejsou 
potřebné pro účely, pro které byly zpracovány, subjekt údajů odvolá souhlas se zpracováním 
nebo byly údaje zpracovány protiprávně. 

 
Všechna tato práva můžete uplatňovat u příslušného správce nebo se obrátit na jeho pověřence pro 
ochranu osobních údajů. Správce má povinnost odpovědět na žádosti subjektů údajů neodkladně, 
nejdéle však do jednoho měsíce od obdržení žádosti. V ojedinělých a zvlášť náročných případech se 
může lhůta na odpověď prodloužit. 

 

Osobní údaje a obce 
V 95 % případů mají obce a města ke zpracování 
osobních údajů zákonný důvod, ke zbylým 5 % je 
potřeba souhlasu.  
 

Obce zpracovávají zejména tyto agendy: 
ekonomické agendy (účetní doklady, smlouvy, 
dary, žádosti, stížnosti, povolení (např. kácení 
dřevin), evidence např. majitelů psů, majitelů 
popelnic, přihlašovací lístky k trvalému pobytu, 
matrika a další. 
 
V případě, kde není zákonný důvod, musíme se zpracováním osobních údajů poskytnout souhlas, jinak 
se jedná o neoprávněné nakládání s daty. 
 
Souhlas se zpracováním osobních údajů se týká osob starších 16 let. Kromě jiného musí být 
srozumitelný a jasný. Souhlas musí obsahovat jednoznačnou totožnost správce (toho, komu souhlas 
udělujeme), účel zpracování osobních údajů, vymezení dat, která poskytujeme, poučení o možnosti 
odvolat souhlas, příp. informaci o době, na kterou souhlas udělujeme. 
 

Pověřenec pro ochranu osobních údajů a s čím se na něj obracet? 
Pro obce vyplynula s nařízením nová povinnost – zřídit pozici pověřence pro ochranu osobních údajů. 
Pověřenec dohlíží na to, že s osobními údaji je nakládáno v souladu s nařízením, příp. upozorňuje na 
nedostatky a navrhuje nápravná opatření. Komunikuje s Úřadem pro ochranu osobních údajů, 
zajišťuje odpovědi na žádosti fyzických osob a vede vlastní evidenci. 
 
Na pověřence se jako občan můžete obracet s žádostmi a dotazy v případě uplatnění svých práv (na 
přístup k osobním údajům, přenositelnost, opravu, omezení zpracování a výmaz), příp. také na řešení 
jiných situací v souvislosti se zpracováním osobních údajů. Je důležité, abyste se vždy obraceli na 
příslušného pověřence dané instituce nebo soukromého subjektu. Kontakt na pověřence musí být 
uveden přinejmenším na webových stránkách. 
 

Co říci závěrem? 
Osobní údaje a jejich ochrana jsou důležitou součástí každodenního života nás všech. To si uvědomují i 
starostové obcí mikroregionu Jablunkovsko, kteří se rozhodli agendu GDPR řešit společně právě na 
úrovni mikroregionu. V rámci Sdružení obcí Jablunkovska tak na pozici pověřence pro ochranu 
osobních údajů působí od května 2018 Mgr. Alena Klocová (mobil: +420 601 169 616, e-mail: 
poverenec.soj@seznam.cz) a Ing. Kateřina Huczalová (mobil: +420 727 887 092, e-mail: 
poverenec.jablunkovsko@gmail.com) a to celkem pro 16 členských obcí a jejich příspěvkových 
organizací (MŠ, ZŠ aj.). Sdružení obcí Jablunkovska pomáhá s ochranou osobních údajů celkem 45 
subjektům. Samozřejmě se na něj můžete obracet i Vy – občané.  
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OBCE NA JABLUNKOVSKU CHTĚJÍ BÝT ZODPOVĚDNĚJŠÍ – 

KOMPOSTUJÍ 

Obce na Jablunkovsku realizují projekt domácího kompostování. Reagují tak nejen na zákon o 

odpadech, ale i na vysoké množství zeleného odpadu, který se nachází ve směsném komunálním 

odpadu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bioodpad z domácností se donedávna umísťoval na skládky komunálního 

odpadu, které začaly nabírat nekontrolovatelné rozměry, což se muselo 

zastavit. Taktéž spalování zeleného odpadu v domácnostech 

a spalovnách dostalo červenou.  

 

Více než třetinu odpadu tvoří právě bioodpad. 

Obce na Jablunkovsku chtějí v tomto směru pokročit, a tak již Sdružení 

obcí Jablunkovska zrealizovalo první 3 etapy postupného zavádění 

systému domácího kompostování prostřednictvím zahradních 

kompostérů. Ty by měly být časem součástí každého rodinného domu. 

Kompostování je totiž přírodě nejbližší způsob, jak nakládat s organickými zbytky. Tráva, seno, plevel, 

sláma, kytky, listí, slupky z ovoce a zeleniny a jiné zbytky z kuchyně a zahrádky jsou rozložitelné a 

mohou vytvořit kvalitní humus, který je přírodním hnojivem, bohatým na živiny. 

 

Tradiční způsob kompostování v hnojištích a jámách postupně vystřídalo moderní a funkčnější řešení 

– kompostování v kompostérech. V hnojištích, které má na zahradě většina lidí, 

trvá zpracování bioodpadu minimálně rok. Kompostér tím, že udržuje teplotu a 

vlhkost, tuto dobu zkracuje až o třetinu. Kompostování je tedy ekologické i 

ekonomické řešení, které zabraňuje vzniku dalšího odpadu. 

 

Kompostujte s radostí!  

 

Tiráž     Kontaktní údaje CSS:    

Projekt Centra společných služeb  Manažerka a specialistka na VZ 
č. CZ.03.4.74/0.0/0.0/15_019/0003017 Mgr. Alena Klocová 
Operační program Zaměstnanost   Telefon: 601 169 616 

E-mail: css.soj@seznam.cz 
 

Specialistka pro rozvoj regionu a na VZ 
Ing. Kateřina Huczalová 
Telefon: 727 887 092 
E-mail: css@obechradek.cz  

 
Na webových stránkách SOJ naleznete také PŘEHLED VEŘEJNÝCH SLUŽEB POSKYTOVANÝCH OBČANŮM 
na území DSO Sdružení obcí Jablunkovska. 
 

mailto:css.soj@seznam.cz
mailto:css@obechradek.cz
http://www.jablunkovsko.cz/sdruzeni-2/centrum-spolecnych-sluzeb/prehled-verejnych-sluzeb/
http://www.jablunkovsko.cz/sdruzeni-2/centrum-spolecnych-sluzeb/prehled-verejnych-sluzeb/

